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Postavit na Letenské pláni Národní knihovnu, fotbalový stadion nebo oceanárium? Historika architektury Zdeňka Lukeše,
který by nechal jediné nezastavěné místo v Praze tak, jak je, se on-line ptali čtenáři LN.

* Co by se stalo, kdyby na Letné vznikl pěkný park se vším, co ke klidové zóně patří, a snad zákonem by bylo na sto
let zakázáno jeho rozkopání? Stalo by se něco špatného?

Park tam je a postupně se - dle mého názoru - hezky a kvalitně opravuje. I volné prostranství pláně má svůj význam.
Stavět lze dle územního plánu jen v koutě u Špejcharu, kde má být Národní knihovna. Smířil bych se i s podzemními
garážemi, které město nutně potřebuje. Poslední problém je, co se „Stalinem“. Kdysi (1990) jsem navrhoval, aby v
prostorách v soklu sochy bylo zřízeno Muzeum totality a svezli se tam z celé republiky ti různí panáci, co stávali na
náměstích. Nahoře by to slušelo vyhlídkové kavárně. Jinak bych nechal území tak, jak je.

* A co takhle postavit na Letné kampus Univerzity Karlovy?

Nejsem příznivcem zastavění Letné. Rozstrkanost jednotlivých pracovišť UK, ale také třeba ČVUT v historické Praze
má i své výhody a půvaby. Stavba kampusu na okraji města není proto šťastným nápadem.

* Jsem laik, ne odbornice, ale přiznám se, že si nedovedu představit novou knihovnu při pohledu na Hradčany.

Já vaše obavy nesdílím. Knihovna má organický tvar, takže dobře koresponduje s okolní zelení. Místo u Špejcharu bude
stejně degradováno nájezdem do tunelu a garáží. Jediné místo, kde by se knihovna překryla se siluetou Hradu, je někde
u Sparty a tam se lidé neshromažďují proto, aby se kochali pohledem na panoráma Prahy, spíš tam chodí na fotbal. Je
to taky otázka zvyku - vzpomeňte, jak vášnivé diskuse vyvolal Tančící dům. Já se těším na novou knihovnu zejména
proto, že se stane po dlouhé době novým živým kulturním centrem města.

* Je vůbec šance „zblázněnému košťálovi“ zamezit ve stavbě nevyužité zbytečnosti v centru města?

Věřím ve zdravý rozum... Představa Letenské pláně proměněné několikrát do týdne v jedno obří parkoviště pro různé
akce na monstrstadionu mi nahání hrůzu. Aby se tento gigant ekonomicky udržel, musela by tam být jedna atrakce za
druhou - koncerty, rodea, megashow... Velké arény patří na okraj města.

* Nejcennějším prvkem města je volný prostor. Získat tak velký pozemek v centru Prahy k volnému pohybu občanů
nebude cenově už nikdy možno...

Souhlasím, to už si uvědomovali architekti za první republiky, viz známý výrok Ladislava Žáka... Pokud by byla zastavěna
Letná, jistě by pak nějakého chytráka napadlo zastavět další volná prostranství - třeba Stromovku nebo Petřín. Na Letné
je však jedna výjimka: malý prostor u Špejcharu, ten je možné zastavět.


